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رئیس اورژانس کشور اعلام کرد
 2 کشته و 2 هزار مصدوم 

در چهارشنبه آخر سال

رئیس اورژانس کشور گفت: آمار مصدومان 
 چهارش��نبه آخر س��ال نسبت به س��ال قبل 
۴۰ درصد کاهش داشت. پیرحسین کولیوند به 
فارس، اظهار داشت: براساس آخرین بررسی ها 
آمار مصدومان چهارش��نبه آخر س��ال 2351 
نفر بوده که نس��بت به سال گذشته ۴۰ درصد 
 کاهش داش��ته اس��ت. وی افزود: به طور کلی 
6۰۰ نفر بس��تری  ش��ده اند که اکن��ون ۴22 
نفر هنوز در بیمارس��تان و تحت نظر پزشکان 
هستند. رئیس اورژانس کشور خاطرنشان کرد: 
2 نف��ر در ای��ن حوادث جان خود را از دس��ت 
داده اند ک��ه یکی از جانباختگان 23 س��اله از 

اصفهان و دیگری 1۴ ساله از تهران بوده  اند.
۱۵0 مصدوم در حوادث تهران  ■

رئی��س اورژان��س اداره کل درم��ان اس��تان 
ته��ران گفت: جم��ع آم��ار مصدوم��ان حوادث 
چهارشنبه س��وری در سطح اس��تان تهران که به 
 مراک��ز درمانی تامین اجتماع��ی مراجعه کردند،

 15۰ نف��ر بوده اس��ت. کامران رزاق��ی در جمع 
خبرنگاران اظهار کرد: در جریان حوادث چهارشنبه 
پایان س��ال مجموعا 15۰ مورد ب��ه اورژانس های 
مراکز درمانی تابعه اس��تان تهران مراجعه کردند 
ک��ه از این تعداد ٧ نفر به مراکز درمانی تخصصی 
ارجاع داده ش��دند که ش��امل  6 نفر سوختگی و 
ی��ک نفر مصدوم چش��می بود. رئی��س اورژانس 
اداره کل درمان اس��تان تهران با اشاره به اینکه از  
12 نفر مصدومی که به بیمارس��تان امام رضا)ع( 
اسلامشهر مراجعه داشتند یک مورد آمبوتاسیون 
)قطع دست( بود، یادآور شد: از تعداد کل مراجعه 
حوادث شب گذشته به مراکز درمانی استان تهران 
5 نفر نیاز به خدمات درمانی طولانی تری داشتند 
که بس��تری ش��دند  . رزاقی تصریح کرد: بالاترین 
مراجعه مصدومان حادثه چهار ش��نبه  پایان سال 
به بیمارستان های  شهید دکتر لبافی نژاد و مرکز 
 تخصصی و فوق تخصصی چش��م  و بیمارس��تان 
15 خرداد ورامین بود که به ترتیب به تعداد 3٧ و 

31 نفر رسیدند.
 

 دفترچه بیمه تأمین اجتماعی 
حذف شد

دفترچ��ه بیمه تامین اجتماع��ی در مراکز 
ملکی این سازمان، طی مراسمی در بیمارستان 
شهید معیری و با حضور وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی رس��ما حذف ش��د. به گزارش  ایرنا، 
بیمه ش��دگان تامین اجتماع��ی از این پس در 
تمام مراکز درمانی و بیمارس��تانی این سازمان 
بدون در دست داشتن دفترچه درمانی و فقط با 
یک کارت ملی می توانند خدمات دریافت کنند. 
همچنین دیگر نیازی به داشتن دفترچه برای 
نسخه نویسی پزشکان نیست چون این خدمات 
به صورت الکترونیکی به بیماران ارائه می شود 
و پزشکان نیز نسخه الکترونیکی برای بیماران 
تجویز می کنند. برای حذف دفترچه ها در مراکز 
ملکی سازمان تامین اجتماعی زیرساخت های 
لازم فراهم شده است و به همین منظور تمام 
حدود ۴2 میلیون بیمه ش��ده س��ازمان تامین 
اجتماعی دارای پرونده الکترونیکی هس��تند. 
پروژه حذف دفترچه ها در مراکز درمانی سازمان 
تامین اجتماعی از حدود 2 سال گذشته کلید 
خ��ورد و برای نخس��تین بار در اس��تان یزد و 
آن ه��م برای بیماران خاص در آبان س��ال ٩۴ 
آغاز ش��د. ب��ه همین منظور در س��ال ٩5 نیز 
برنامه ریزی برای حذف این دفترچه ها در تمام 
مراکز درمانی سازمان تامین اجتماعی با تامین 
زیرساخت ها انجام و دیروز جشن آن برگزار شد. 

  همزمان با فرارس��یدن عید نوروز و سال نو، 
باغ موزه قصر با برگزاری جشنواره عیدانه »نوروز 
در قصر«، پذیرای علاقه مندان به فرهنگ، هنر و 

تاریخ معاصر خواهد بود.
  کام��ران زنگیش��ه، مدیرعام��ل ش��رکت 
ساماندهی صنایع و مشاغل شهر تهران گفت: 
براساس بررسی ها و تماس های مردمی، مناطق 
مرکزی تهران بیش��ترین مش��کل مواجهه با 

جانوران موذی مانند موش را دارند.
  مازی��ار حس��ینی، مع��اون ش��هردار تهران 
ضمن موافقت با استعفای میثم مظفر، شهریار 
افن��دی زاده قائم مقام این معاون��ت را با حفظ 
سمت به عنوان سرپرست سازمان تاکسیرانی 

تهران منصوب و معرفی کرد.

مدیرعامل سازمان بهشت زهرا)س( خبر داد
 خدمات دهی 40 دستگاه 

ماشین برقی در پنجشنبه آخر سال

مدیرعامل سازمان بهشت زهرا)س( با بیان 
اینکه تردد ش��هروندان با ۴۰ دستگاه ماشین 
برقی به صورت رایگان در روزهای پنجشنبه و 
جمعه آخر سال صورت می پذیرد، گفت: بهشت 
زهرا)س( از امشب )چهارش��نبه( باز است. به 
گزارش شهرنوشت، اکبر توکلی درباره برگزاری 
مراسم پنجشنبه و جمعه آخر سال در مجموعه 
بهش��ت زهرا )س( گفت: بهش��ت زهرا)س( از 
چهارشنبه شب باز اس��ت، چرا که بزرگ ترین 
همایش خودجوش مردمی را در این آرامستان 
برگزار می کنیم. همچنین 5هزار پلیس راهور 
از میدان تجریش تا بهش��ت زهرا)س( درباره 
کاهش ب��ار ترافیک��ی این مح��دوده فعالیت 
می کنند. مدیرعامل سازمان بهشت زهرا)س( 
با اش��اره به نص��ب 1۰۰ تابل��وی ترافیکی در 
مراسم روزهای پایانی سال افزود: موانع فیزیکی 
تماما رفع شده است و نسبت به نصب در های 
اضط��راری و بروش��ورهای راهنمایی نیز اقدام 
کرده ایم. همچنین در 15 نقطه اصلی بهشت 
زهرا)س( بالن های راهنمایی نصب شده است. 
وی با اش��اره به ارائه گل و گل��دان و گلاب به 
زائران اضافه کرد: عطرافشانی و غبارروبی مزار 
ش��هدا، نصب کارت تبریک و پرچم نو بر س��ر 
مزار ش��هدا و همچنین برگزاری دعای کمیل 
و آخرین دعای ندبه س��ال نیز در دس��تور کار 
قرار گرفته است، این در حالی است که مراسم 
سالگرد حاج احمد خمینی در حرم امام راحل 
برگزار می ش��ود. توکلی با اش��اره به برپایی 8 
ایستگاه صلواتی در قطعات قبور شهدا تصریح 
کرد: تردد زائران از ایستگاه متروی حرم مطهر با 
۴۰ دستگاه ماشین برقی به صورت رایگان انجام 
می شود. در روزهای پایانی سال از مردم تقاضا 
داریم از وس��یله نقلیه عمومی استفاده کنند.  
مدیرعامل سازمان بهش��ت زهرا)س( با اشاره 
به برپایی نمایش��گاه گردشگری عطر یاس که 
توسط عشایر ایرانی برگزار می شود، خاطرنشان 

کرد: میدان میوه وتره بار نیز برپا می شود.

 بررسی اعزام شبه  کاروانی
زائران اربعین

کمیته اعزام اربعین در نشس��ت اخیر خود 
ب��رای برنامه ریزی س��فر زائران اربعین س��ال 
آینده، طرح اعزام ش��به کاروانی زائران اربعین 

حسینی)ع( را مورد بررسی قرار داد.
به گ��زارش »وطن امروز« حمید محمدی، 
سرپرست س��ازمان حج و زیارت در جلسه ای 
که با حضور مسؤولان و نمایندگان دستگاه های 
هم��کار در ام��ر اعزام زائ��ران اربعی��ن برگزار 
ش��د، گفت: س��امانه س��ماح به عنوان ابزاری 
ب��رای بهره ب��رداری هم��ه کمیته های س��تاد 
مرکزی اربعین طراحی ش��د که این س��امانه 
در س��ال جاری ب��ا 16 قابلیت توس��عه یافت. 
سرپرس��ت سازمان حج و زیارت در این جلسه 
بررسی طرح اعزام ش��به کاروانی زائران اربعین 
را یکی از موضوعات مورد نظر س��تاد مرکزی 
اربعین درباره مراسم اربعین سال آتی برشمرد 
و عنوان کرد: اج��رای این طرح ملزوماتی دارد 
که همکاری دیگر مجموعه ها را نیز می طلبد. 
محمدی در س��خنانش سماح را شبکه ارتباط 
زائ��ران با بیش از 2۴۰۰ دفت��ر زیارتی که کار 
ثبت ن��ام از زائ��ران اربعین را انج��ام می دهند، 
توصیف کرد و گفت: اگر قرار باش��د نظمی در 
اعزام ها شکل بگیرد باید مدیریت متمرکزی در 
ثبت نام و اعزام زائران باشد. سرپرست سازمان 
حج و زیارت دریافت وجوه ارزی زائران اربعین 
به صورت ریالی در سامانه سماح، ارتباط برخط 
ب��ا بانک اطلاعاتی ثبت احوال و امکان دریافت 
گزارش های مدیریتی برای همه کمیته ها را از 
نکات برجسته در توسعه سامانه سماح برشمرد. 
محسن نظافتی، مدیرکل عتبات سازمان حج 
و زیارت نیز در این جلس��ه گفت: در جلس��ه 
س��تاد مرکزی اربعین عنوان ش��ده اعزام های 
ش��به کاروانی در اربعین ٩6 در برنامه باشد. در 
اربعین گذش��ته نیز درصدی از زائران در قالب 
کاروان های نور به عتبات اعزام شدند. وی افزود: 
در قال��ب این طرح باید زائران به گروه هایی که 
به صورت هوایی، زمینی و همچنین زائرانی که 
خودش��ان می خواهند به مرزها عزیمت کنند 
تقسیم شوند و برنامه ریزی لازم برای هر کدام از 

گروه ها انجام پذیرد. 

نبض جامعه

گروه اجتماعی: نماینده س�ابق مردم 
تهران معتقد اس�ت، بیش از هر چیز 
تقدم علایق سیاس�ی بر دغدغه های 
س�ازمانی در مدیریت محیط زیست 
کش�ور باعث بروز معض�لات در این 
حوزه شده است. یکی از ویژگی های 
مه�م دول�ت یازده�م در آغ�از راه، 
و  از محیط زیس�ت  ش�عار حمای�ت 
دغدغه من�دی در ای�ن ح�وزه ب�ود؛ 
مس�اله ای که امروز و در مقام بررسی 
کارنام�ه دول�ت روحان�ی، اتفاق�اً به 
یک�ی از موضوع�ات اصل�ی انتقاد از 
آن تبدی�ل ش�ده اس�ت. در طول 3 
س�ال و نیم گذش�ته، همواره یکی از 
چالش ه�ای اصلی حس�ن روحانی و 
تی�م کاری اش، ب�روز معض�لات مهم 
زیست محیطی بوده است؛ از آلودگی 
ه�وای کلانش�هرها گرفته ت�ا پدیده 
ریزگردها و عدم پیشرفت محسوس 

طرح احیای دریاچه ارومیه و...
خبرگ�زاری مهر برای بررس�ی کارنام�ه دولت در 
حوزه محیط زیس�ت با مه�رداد بذرپ�اش، رئیس 
اس�بق س�ازمان ملی جوانان و عضو هیات رئیسه 
مجلس نهم به گفت وگو نشس�ته است. او در بیان 
دلایل بروز این وضعی�ت، بیش از هر چیز بر تقدم 
علایق سیاسی بر دغدغه های سازمانی در مدیریت 
محیط زیس�ت کش�ور تأکید می کند. مشروح این 

گفت وگو را در ادامه بخوانید.
***

  یکی از مهم ترین وعده های رئیس دولت یازدهم 
در ایام انتخابات ریاست جمهوری مربوط به مسائل 
زیس�ت محیطی و رفع مش�کلات این ح�وزه بود. 
همچنان که اولین جلسه هیات دولت جدید در سال 
۹۲ نیز ب�ه موضوع دریاچه ارومیه اختصاص یافت. 
پس از گذش�ت 3 سال و نیم از عمر دولت یازدهم، 
کارنامه این دولت را در حوزه محیط زیست چگونه 

ارزیابی می کنید؟
به نکته خوبی اشاره کردید. در طول سال های 
پ��س از انقلاب، هیچ دولتی به اندازه دولت یازدهم 
با وعده های زیست محیطی بر سر کار نیامده است 
اما مرور اتفاقات و چالش هایی که در همین حوزه 
در طول 3 س��ال و نیم گذشته شاهدش بوده ایم، 
نش��ان می دهد دولت در موضوع محیط زیس��ت، 
دقیقاً برخلاف مس��یری که وعده داده بود حرکت 
کرده اس��ت. جالب اینجاس��ت که نابس��امانی در 
محیط زیست در این دوره به جایی رسید که شاهد 
اعتراض صنفی پرسنل متخصص سازمان حفاظت 
محیط زیست نس��بت به رعایت نشدن ملاحظات 
زیس��ت محیطی در برنامه های دول��ت بودیم. این 
اتفاق قبل از این تقریباً س��ابقه نداشته است. طرح 

ارزش��مند  مناطق  واگ��ذاری 
زیست محیطی مثل آشوراده و 
امث��ال آن در همین دولت که 
ادعای دغدغه مندی نسبت به 
محیط زیست دارد، جدی شد.

و  هرج وم��رج  متأس��فانه 
ازهم گس��یختگی در مدیریت 
محیط زیس��ت به حدی است 
که در همین واقعه آش��وراده، 
فردی همزمان به عنوان مشاور 

س��ازمان میراث فرهنگی و مش��اور  محیط زیست 
در تنوع زیستی و نیز مش��اور عالی سرمایه گذار در 
جلسه تصمیم گیری حضور می یابد. یا واردات بنزین 
بی کیفیت باز در همین دولت اتفاق افتاد. حجم خاکی 
که در این دوره قاچاق ش��ده تقریباً سابقه نداشته. 
خاک غنی، ارزش��مند و حاصلخیز ایران بدون هیچ 
نظارتی از شهرهای جنوبی ایران تاراج می شود. سطح 
این برداش��ت ها به حدی است که در مناطقی مثل 
جزیره هرمز منابع خاک در حال تهی شدن است. در 
جنوب شرقی و غربی کشور با فجایع زیست محیطی 
روبه رو هستیم تا جایی که امکان تنفس برای مردم 
وجود ندارد. در بحران دریاچه ارومیه هم که یکی از 
شعارهای دولت یازدهم بود، اقدام قابل توجهی انجام 
نشده است. با خشک ش��دن دریاچه ارومیه و برجا 
ماندن نمک موج��ود در آب این دریاچه تنها کافی 
است توفان در آن منطقه ایجاد شود و این نمک را در 
سرتاسر زمین های اطراف پراکنده کند تا در نهایت 
تمام زمین های حاصلخیز آن منطقه کشور تبدیل به 

شوره زارهای غیرقابل کشت شود.
همچنی��ن بهره ب��رداری از مع��ادن در مناطق 
حفاظت شده ای که بعضاً نظیرش را در دنیا نداریم 
در همی��ن دولت مدعی حمایت از محیط زیس��ت 
کلید خ��ورد. طی 3 س��ال و نیم گذش��ته تعداد 
سمن های با موضوع فعالیت محیط زیست به بیش 
از 2 برابر نسبت به ابتدای دولت افزایش پیدا کرده 
است. اگر واقعاً تشکیل این سازمان های مردم نهاد 
در راس��تای حفاظت از محیط زیس��ت است، باید 
تأثیرات این حجم از تأسیس در جامعه دیده شود 
اما چرا عکس این انتظار، در جامعه قابل تشخیص 
است؟ در این مدت نه تنها حرکت رو به رشدی در 
محیط زیست نداشته ایم، بلکه در بسیاری از حوزه ها 
عقبگرد مشاهده می شود. برداشت من این است که 

حداقل بخشی از این سمن ها وظیفه  توجیه عملکرد 
مدیریت سازمان و واسطه گری پروژه ها را دارند. با 
وجود این حجم انبوه از مشکلات، به کرات مشاهده 
می ش��ود رئیس س��ازمان حفاظت محیط زیست، 

مشغول فعالیت های سیاسی است.
  البته درباره آلودگی هوا و بروز غبار در استان های 
غربی، استدلال س�ازمان حفاظت از محیط زیست 
این اس�ت ک�ه در کوتاه مدت ام�کان مقابله وجود 

ندارد؛ شما نظر دیگری دارید؟
وضعیت نامناسب هوای استان های غربی و گرد 
و غبار در اس��تان های این بخش، قابلیت کنترل و 
پیشگیری دارد. البته من تخصص در محیط زیست 
ندارم اما با خبره ترین متخصصان محیط زیس��ت 
کش��ور ارتباط مس��تمر دارم و مطالبی که عرض 
می کنم کاملاً مبنای تخصص��ی دارد. برنامه ریزی 
مقطعی، غیرعلمی و گاه فس��ادآلود، بدون در نظر 
گرفتن عواقب درازم��دت طرح ها خیانت به مردم 
است. افراط در سدس��ازی در برخی دوره ها بدون 
توجه به شرایط زیست محیطی کشورمان و خشک 
شدن سرزمین، یکی از دلایل بروز پدیده ریزگردها 
بعد از 25 س��ال ش��ده اس��ت. در وض��ع فعلی در 

استان های درگیر باید عملکرد ضربتی داشت.
وقتی در طول سال های گذشته برنامه ای برای 
جلوگیری از این پدیده ها نداشته ایم و مهم تر از آن 
در برنامه ریزی ها به مبانی زیس��ت محیطی توجه 
نمی ش��ود، یقیناً در ش��رایط فعلی نمی ت��وان در 
کوتاه مدت مش��کل را به طور کامل رفع کرد اما در 
همین وضعیت هم اگر درست عمل شود، از عمق 
مش��کل تا حد زیادی کاسته می ش��ود. به عنوان 
نمونه، طرح های انتقال آب بویژه درباره رود کارون 
نیاز به بررس��ی و تأمل بیشتر 
و ابتنای طرح ه��ا بر پایه های 
دقیق علمی دارد. طرح تأمین 
حقابه های مربوط به تالاب های 
خوزس��تان بویژه هورالعظیم، 
هورالهوی��زه و ش��ادگان باید 
بازنگری ش��ود. متأسفانه باید 
توجه داش��ت تیم��ی که هم 
اکنون هدایت سازمان حفاظت 
محیط زیست را در دست دارد، 
قبلاً به مدت 8 س��ال در همین س��ازمان، ریاست 
را در اختیار داش��ته و بسیار مایه تعجب است که 
پس از نزدیک به 12 سال ریاست، هنوز هم خانم 
ابت��کار از بلندم��دت بودن اصلاح وضع نابس��امان 
محیط زیس��ت می گوین��د و کاره��ا را موکول به 
آینده ای نامعلوم می کنند. من در نامه ای که چندی 
قبل به رئیس جمهور نوشتم در 3 سطح کوتاه مدت، 
میان م��دت و بلندمدت، راهکارهای��ی را برای حل 
معض��ل ریزگردها مطرح ک��ردم. در کنار اقدامات 
ضربتی حتماً باید برنامه ریزی بلندمدت هم داشته 
باشیم. حتی کانون های ریزگرد با منشأ خارجی را 
می توان با روابط مؤثر با همس��ایگان تحت کنترل 

درآورد و برطرف کرد.
تحقق این موارد تنها نیازمند داش��تن نگاه ملی، 
تخصصی و غیرآلوده به مس��ائل جناحی و سیاسی 
اس��ت. کش��ور ما در کمربند گرم و خش��ک زمین 
اس��ت؛ مطالع��ات این ح��وزه گویای ای��ن واقعیت 
اس��ت که کانون ه��ای ریزگ��رد در کش��ورمان در 
 حال گس��ترش اس��ت. بدیهی اس��ت ک��ه در همه 
برنامه ریزی های کلان باید مساله اقلیمی کشور مدنظر 
باشد. همه برنامه های توسعه باید با این نگاه تدوین 
شود. بدون این توجه، برنامه هایی خواهیم داشت که 
شاید در کوتاه مدت نتایج به ظاهر مفیدی داشته باشد 

اما قطعاً در درازمدت آسیب های جدی دارد.
  یک�ی دیگ�ر از چالش های زیس�ت محیطی که 
س�ال های زیادی اس�ت بویژه در فصول سرد سال 
با آن روبه رو هستیم، آلودگی هوا در کلانشهرهای 
کشورمان است؛ به عقیده شما علت عدم موفقیت 

در حل این مشکل چیست؟
متأس��فانه باید بپذیریم در مساله آلودگی هوای 
کلانش��هرها و بوی��ژه ته��ران، بی��ش از اینکه نگاه 
تخصصی وجود داشته باشد، برخورد سیاسی شده 

اس��ت. در برخی دولت های گذش��ته گاه طرح های 
خوب��ی در این زمینه تهیه ش��د اما ب��ه دلیل عدم 
اجرای صحیح و نظارت کامل، هیچگاه ش��اهد حل 
مشکل نبودیم. در کلانشهرهای دنیا هوای آلوده تر 
از تهران زیاد بوده اس��ت. نیازی نیس��ت برای حل 
معضل آلودگی کلانش��هرها دوباره از مرحله اختراع 
چرخ شروع کنیم. مشکل آلودگی در مکزیکوسیتی 
و لندن با برنامه های 6 - 5 س��اله رفع ش��ده و الان 
س��طح کیفی هوای خوبی دارند. مثلاً برای کنترل 
آلودگی هوای لندن، سوزاندن زغال سنگ در منازل 
محدود ش��د، کارخانه ها به مناطق اط��راف و دور از 
ش��هرها منتقل ش��دند و افرادی که می خواستند 
با خ��ودرو وارد مناط��ق مرکزی لندن ش��وند باید 
هزین��ه ای س��نگین را به عنوان ع��وارض پرداخت 
می کردند و این هزینه به ق��دری بود که اکثر مردم 
وس��ایل نقلیه عمومی را که راحت در دسترس بود 
ترجیح می دادند. همین اقدام باعث کاهش چشمگیر 
حجم ترافیک و افزایش سرعت متوسط خودروها در 
مناطق مرکزی و کاهش آلودگی هوا شد. همچنین 
برای تولیدکنندگان خودرو در چارچوب برنامه های 
اتحادیه اروپایی مقررات س��ختی در نظر گرفته شد 
تا خودروهایی مناس��ب با سوخت پاک تولید کنند. 
تعویض وس��ایل نقلیه آلاینده از جمله اتوبوس ها با 
اتوبوس های با گنجایش بیشتر و آلایندگی کمتر هم 

از جمله برنامه های اجرا شده در لندن بوده است.
همان طور که گفتم احساس می شود مسؤولان 
در بحث آلودگی هوا منافع شخصی و جناحی را به 
حل این معضل گره زده اند. یک مسؤول، هنگامی 
ک��ه در نهاد دیگری مش��غول به کار اس��ت، اعلام 
می کند همه آلودگی هوا به خاطر بنزین آلوده تولید 
داخل است. همین شخص وقتی متولی اصلی این 
بخش می ش��ود، بنزینی را وارد کشور می کند که 
استاندارد لازم را ندارد. چرا؟ مگر همین مسؤول در 
بوق و کرنا نکرده بود که آلودگی هوا به خاطر بنزین 
تولید داخل است؟ پس چرا خودتان بنزینی آلوده تر 
و غیراستاندارد را وارد کردید؟ جالب اینجاست که 
همان بنزین تولید داخل هم اصلاً در کلانش��هرها 
توزیع نشده بود. سلامت مردم، محمل خوبی برای 

بازی سیاسی نیست.
از حی��ث اقتصادی ه��م میلیاردها ریال هزینه 
تعطیلی کش��ور در روزهای آلوده س��ال می شود. 
نظام سلامت هم باید مبلغ زیادی را صرف درمان 
بیماری های ناشی از آلودگی هوا کند. آلودگی هوای 
ته��ران موجب افزایش 6۰ درص��دی بیماری های 
تنفس��ی و کاهش عمر متوسط ساکنان تا 5 سال 
شده است. طبق آمارها مرگ ومیر ناشی از آلودگی 

ه��وا در ته��ران روزانه 2٧ نفر 
و در س��ال ح��دود ۴ هزار نفر 
است. اگر دقیق نگاه کنیم این 
زنجیره هزینه ه��ای عدم حل 
معضل آلودگی هوا باز هم ادامه 
دارد. برای چه؟ برای اینکه در 
ح��ل آن ناتوانند و از تداوم آن 
بهره ب��رداری سیاس��ی و مالی 

می کنند.
بای��د در وهل��ه  اول با نگاه 
سیاسی و ش��عاری و استفاده 
اب��زاری در بازی های جناحی 

از مس��اله ای که به س��لامت مردم مربوط اس��ت 
برخورد شود. سپس با روش اصولی و علمی توسط 
متخصصان دلس��وز، ب��رای حل معض��ل آلودگی 
برنامه ریزی ش��ود. برنامه ای که تدوین و اجرای آن 
پیچیده نیست و تنها نیازمند عزم جدی و پاکدستی 
اس��ت. هم اکنون در تهران بی��ن 3 تا 3/5 میلیون 
خودرو و 3 میلیون موتوسیکلت در حال تردد است. 
طبق آمارها در حالی میزان مراجعه موتوسیکلت ها 
به مراکز معاینه فنی در حد صفر اس��ت که بیش 
از یک چهارم آلودگی هوای تهران توس��ط همین 
موتوسیکلت ها تولید می شود. تحقیقات می گوید 
س��الانه ٧25 هزار تن آلاینده در شهر تهران تولید 
 می ش��ود. با این حس��اب اگر جمعیت ته��ران را 
1۰ میلیون نفر در نظر بگیریم، هر شهروند در طول 

روز، نزدی��ک به 2۰۰ گ��رم آلاینده 
استنشاق می کند و این فاجعه است.

مایلم باز ه��م تأکید کنم با تمام 
این شرایط، عمده فعالیت های رئیس 
سازمان محیط زیس��ت به جای حل 
این معضلات، صبغه سیاس��ی دارد. 
دولت باید برای حل معضل آلودگی 
هوا با یک نگاه فرابخشی عمل کند. 
لازم است تمام دستگاه هایی را که به 
نوعی با این موضوع در ارتباط هستند 
طبق یک برنامه اصولی ضمن مکلف 
کردن، پایش و نظارت مستمر کند و 
درنهایت از هر کدام نتایج فعالیت را 
مطالبه کند. مش��کل آلودگی هوای 
تهران و ٧ کلانشهر اگر بخواهیم قطعاً 

قابل حل است.
  نظ�ر ش�ما درب�اره فعالیت ه�ا و 
س�ازمان  بین الملل�ی  ارتباط�ات 
محیط زیس�ت چیس�ت؟ آی�ا ای�ن 
فعالیت ها را هم در زمره حرکت های 

سیاسی می دانید که باید متوقف شود؟
برای بررسی این موضوع باید دید حل معضلات 
اولویت دار کشورمان در حوزه محیط زیست، چقدر 
نیازمند تحرکات دیپلماتیک اس��ت و همچنین آیا 
ه��دف این رفت وآمدها حل معضلات هس��ت یا نه. 
اجازه بدهید با مثالی به س��وال ش��ما پاسخ بدهم. 
در موضوع تغییرات زیس��ت محیطی در سیستان و 
بلوچس��تان و تخریب منابع طبیع��ی در این بخش 
کش��ور، به عقیده کارشناس��ان، عدم رعایت حقابه 
تالاب هامون یکی از عوامل دخیل اس��ت؛ مساله ای 
که نیازمند تعامل با طرف افغانستانی و به قول شما 
دیپلماسی زیست محیطی است اما متأسفانه می بینیم 
رئیس سازمان محیط زیست در طول 3 سال گذشته، 
چند بار با مقامات افغانس��تان دیدار داش��ته اما در 
هیچ کدام به موضوع هامون اش��اره ای نکرده اس��ت. 
حتماً می دانید در منطقه سیس��تان و بلوچس��تان 
توفان های موسمی وجود دارد و عدم توجه به رعایت 
حقابه ها باعث بروز مشکلات زیادی برای مردم شده 
که در ماه های اخیر هم بسیار شاهد آن بوده ایم. مردم 
این مناطق از ضعیف ترین قش��رها هستند و عمدتاً 
ب��ا اتکا به منابع طبیعی و کش��اورزی معاش خود و 
خانواده شان را تأمین می کنند. اگر امکان کشاورزی 
برای ش��ان مهیا نباشد مجبور به مهاجرت هستند و 
خالی شدن مرزهای کشور از سکنه و مهاجرت این 
جمعیت به شهرهای بزرگ، یعنی انبوهی از مشکلات 

امنیتی، اجتماعی و اقتصادی.
ش��اید بد نباش��د در همین زمین��ه به موضوع 
مهم تری هم اش��اره کنم؛ یک��ی از اقدامات رئیس 
س��ازمان محیط زیس��ت دول��ت یازده��م امضای 
داوطلبان��ه توافقنامه تغییرات اقلیم پاریس اس��ت. 
براس��اس توافقنامه ای که دول��ت یازدهم پذیرفته 
و کش��ور متعهد به اجرای آن خواهد بود، توس��عه 
صنعت نفت و گاز کشور با محدودیت مواجه خواهد 
شد. دولت متعهد شده تا سال 2۰2۰ یعنی تقریباً 
همزمان با شروع برنامه هفتم، 12 درصد در تولید 
گازهای گلخانه ای خود کاهش داش��ته باش��د. در 
مت��ن این توافقنامه که تعهد به آن از لحاظ قانونی 
الزامی اس��ت، از کش��ورهای جهان خواس��ته شده 
ب��رای کاهش گازهای گلخان��ه ای و محدود ماندن 
افزایش گرمایش زمین زی��ر 2 درجه تلاش کنند. 
نکته اینجاس��ت که کاهش گازه��ای گلخانه ای و 
دی اکسیدکربن که مورد بحث این توافقنامه است 
ارتباطی با آلاینده های محیط زیست که مردم با آن 
مواجه هستند ندارد. اغلب کشورهای عضو اوپک، با 
وجود داشتن منابع نفتی و صدور نفت، هیچ تعهدی 
به موافقتنامه پاریس نداش��ته اند، چرا که توس��عه 
کشور خودش��ان را در اولویت 
می دانند. مثلاً امارات به عنوان 
یکی از اعضای اوپک، با وجود 
س��رمایه گذاری های  اینک��ه 
از  اس��تفاده  درب��اره  کلان��ی 
انرژی خورش��یدی انجام داده، 
هیچگون��ه تعه��دی ه��م به 
توافقنامه پاریس نداده اس��ت. 
ج��ا دارد از رئی��س س��ازمان 
رئیس جمهور  و  محیط زیست 
محترم بپرسیم برای کشوری 
که پایه اقتصادش روی نفت و 
گاز می چرخد، زیر بار این توافق رفتن چه معنایی 
دارد؟ آیا به تبعات این تعهد در روند رشد اقتصادی 
کشور توجه ش��ده است؟ اغلب کشورهای در حال 
توس��عه، یا فعلاً تعهدی نداده اند یا تعهدات خود را 
منوط به بهبود GDP کرده ان��د اما دولت یازدهم 
بدون هیچ قید و شرطی و در حالی که هیچ الزامی 
نداش��ته، زیر بار این توافقنامه رفته اس��ت. البته ما 
ه��م معتقد و مقید به لزوم توجه به کاهش مصرف 
سوخت های فسیلی برای مقابله با گرم شدن زمین 
هستیم اما چه لزومی دارد برای این مساله خودمان 
را درگی��ر یک تعهد خارجی کنیم؟ بدتر از آن این 
اس��ت که یکی از وعده ه��ای رئیس جمهور جدید 

آمریکا پاره کردن توافقنامه پاریس است.
ادامه در صفحه ۵

 تشدید بحران گرد و غبار، آلودگی هوای کلانشهرها، ضعف دیپلماسی محیط زیست و بازی سیاسی با سلامت مردم
در گفت و گویی با مهرداد بذرپاش

خاکسالی
آوای شهر

وضعیت نامناس�ب هوای اس�تان های 
غربی و گرد و غبار در اس�تان های این 
بخش، قابلیت کنترل و پیشگیری دارد. 
البت�ه م�ن تخصص در محیط زیس�ت 
ن�دارم اما ب�ا خبره تری�ن متخصصان 
محیط زیس�ت کش�ور ارتباط مستمر 
دارم و مطالبی که عرض می کنم کاملًا 

مبنای تخصصی دارد

 احساس می شود مس�ؤولان در بحث 
آلودگی هوا منافع ش�خصی و جناحی 
را به حل این معضل گ�ره زده اند. یک 
مس�ؤول، هنگامی که در نهاد دیگری 
مش�غول به کار اس�ت، اعلام می کند 
همه آلودگی هوا به خاطر بنزین آلوده 
تولید داخل است. همین شخص وقتی 
متولی اصلی این بخش می شود، بنزینی 
را وارد کشور می کند که استاندارد لازم 

را ندارد
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کوتاه و گویا

زیارت


